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Švejnar: Jestli chtějí reformy, ať zavolají 
 
 
Když ekonom Jan Švejnar včera ráno odlétal z Česka domů do Ameriky a vzal si v letadle 
noviny, podivil se. Ještě v neděli Jiří Paroubek Švejnara uzemnil jako naivního teoretika, který 
doporučuje Čechům bolavé a nepotřebné reformy. Teď ČSSD odmítá vládu Mirka Topolánka a 
navrhuje vládu úředníků, kterou by podle Paroubka mohl vést člověk typu Pavla Teličky nebo 
právě Jana Švejnara: ekonoma z Michiganské univerzity a člena správní rady pražské 
ekonomické školy CERGE-EI. 
„Nikdo mi nic nenabídl, ani se mnou o tom nemluvil. Četl jsem o tom v novinách ráno cestou do 
Londýna,“ reagoval včera Švejnar. 
Jeho pohled na zdejší situaci se podstatně liší od toho, na čem Paroubek postavil svou volební 
kampaň. Švejnar doporučuje podpořit školství tím, že se na univerzitách bude platit školné. Radí 
spustit penzijní reformu a reformu zdravotnictví. Podporuje také zjednodušení a snížení daní. 
Když tento program shodný spíše s ODS navrhl Švejnar v Otázkách Václava Moravce pětce 
stranických šéfů, u Paroubka moc nepochodil. „Já chápu zaujetí a nadšení profesorů pro reformy, 
protože ti nemají žádnou odpovědnost za voliče,“ řekl Paroubek a dodal, že nepřipustí „žádné 
reformy, kde by z lidí stříkala krev“. Česko prý bohatne, a tak není třeba absolvovat bolestné 
experimenty. Švejnar přesto říká, že kdyby Paroubek nabídku myslel vážně, začal by o ní 
uvažovat. Ovšem kdyby směl podnikat věci, které považuje za potřebné. „Uvažoval bych o tom 
v případě, že by vláda dostala od politických stran mandát být dostatečně akceschopná. Pouze v 
tomto případě by to dávalo smysl. A samozřejmě, jen když by nemohla být ustavena normální 
politická vláda,“ uvedl včera Švejnar. 
Sestavení vlády má nyní v rukou Mirek Topolánek, který chce dát dohromady kabinet složený z 
ODS, KDU-ČSL a zelených, i když jejich sto mandátů ve Sněmovně nemusí stačit k vyslovení 
důvěry. ČSSD takový plán oficiálně odmítá a má protinávrh: úřednickou vládu. Politici ODS a 
ČSSD by měli o svých variantách vyjednávat dnes. 
Podle Švejnara je omyl myslet si, že reformy by lidem uškodily. „Byly by to investice, které by 
se během dvou tří let vrátily. Krátkodobě se z toho sice nestřílí, ale je důležité, aby politici 
neusnuli na vavřínech,“ míní Švejnar. Připouští však, že pro toto volební období je spíše 
pesimista a žádný velký pokrok nečeká. 
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